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قانون تســهیل صدور برخی مجوزهای کســب وکار در دو حیطه وکالت و 
ســردفتری، در شرایطی تصویب شــد که صدها کارشناس و هزاران نفر از 
جامعــه حقوقی با تصویــب آن مخالفت کرده و آثار مخرب آن را گوشــزد کرده 
بودند. به موجب این قانون، کســانی کــه ۷۰ درصد میانگین نمره یک درصد برتر 
آزمون را کســب کنند، قبول محســوب شــده و پروانه کارآموزی وکالت دریافت 
می کنند؛ در حقیقت ظرفیت و معیار علمی کنار گذاشــته شده است. امروز اما با 
گذشــت چند ســال از تصویب این قانون، آثار مخرب آن همان طورکه پیش بینی 
می شد، آشکار شده اســت. متأسفانه ابتدا ســرابی برای فارغ التحصیلان حقوق 
ایجاد شــد و با تبلیغات غیرواقع بینانه از وضعیــت وکلا، این ذهنیت را به وجود 
آوردند که وکلا قشر مرفهی هستند که گویی داوطلبان با قبولی در آزمون یک شبه 
به تمامی آرزوهای خود دســت خواهند یافت. اما ایــن تصویر انتزاعی و فانتزی 
خیلــی زود جای خود را به واقعیت دردناکــی داد؛ ناگهان هزاران فارغ التحصیل 
رشــته حقوق تبدیل به کارآموز و وکیل بی کار و کم کار شدند. البته پیش تر، بارها 
گفته شــده بود که صدور پروانه به معنای اشــتغال نیســت اما مورد توجه قرار 
نگرفت. نکته مهم تر نمرات پایین و معدل  چهار از ۲۰ برای قبولی است که بعضا 
دروس بســیار کلیدی رشته حقوق را منفی و صفر زده اند. حال پرسش این است 
کــه با چنین وضعیتــی چگونه می توان از حقوق موکلان دفاع کرد و چه کســی 
پاسخ گوی حقوق ازدست رفته موکلانی خواهد بود که با وکیلی مواجه می شوند 
که ســواد و توان علمی کافی برای دفاع از موکل خود را ندارد؟! اما نکته مهم تر 
اینکه با وجود روشن شــدن این مســائل، برخی به دنبال حذف آزمون اختبار هم 
هســتند؛ آزمونی که کارآموز پس از سپری کردن دوره کارآموزی باید در آن شرکت 
کند. یعنی معیار علمی با معیار قبولی این قانون کنار گذاشــته شد و معیار توان 
عملی هم در صورت حذف آزمون اختبار رخ خواهد داد. مضافا اینکه در شرایط 
فعلی نیز امکان آموزش مطلوب وکلا در نهاد وکالت و کارآموزی در دادگستری با 
تعداد کارآموز فعلی وجود ندارد. در کشــورهای توســعه یافته نیز معیار علمی
 به صورت مســتقیم و معیار ظرفیت به طور غیرمستقیم وجود دارد. مطالبی هم 
که در مورد ســرانه وکیل فارغ از صحت و ســقم آن محل بحث اســت، اساســا 
انطباقی با شــرایط جامعه ما ندارد. برای مثال در کشــوری مثل فرانسه، انحصار 
خدمات حقوقی در اختیار کانون های وکلاســت و داوطلبان بعد از طی یک سری 
مراحل بســیار پیچیده می توانند وکالت کنند. اما در کشور ما، علاوه بر کانون های 
وکلا، مرکــز وکلا، مؤسســات حقوقــی، نماینــدگان حقوقی اشــخاص دولتی و 
خصوصــی و موارد دیگری هم در ارائه خدمــات حقوقی نقش دارند. همچنین 
فرهنــگ اســتفاده از وکیل نهادینه نشــده و اغلب پرونده ها بدون وکیل اســت. 
امیدواریم با روشن شــدن آسیب های جدی این قانون به زودی مجلس به سمت 
اصــلاح آن و تعیین معیار علمی پیش بــرود و در طرح ها و لوایح مرتبط با نهاد 

وکالت، نظر کانون های وکلا اخذ شود.

فلاحت پیشه: در نتیجه تصویب نشدن پالرمو ۳۰ درصد ارزش پول ملی ایران  از  بین  رفت

هزینه های هنگفت ماندن در لیست سیاه
یادداشت

سیـاستسیـاست

 شرق: ایران همچنان در لیست ســیاه گروه اقدام ویژه مالی قرار دارد و تحت تأثیر 
گرداب تبعات آن، برای انجام مبادلات مالی و بانکی حتی با کشــورهای دوســت 
و همســایه با مشکلات فراوانی دســت وپنجه نرم می کند. از سوی دیگر، خبری نیز 
از بررســی مجدد دو لایحه بلاتکلیف در مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیست. 
این شــرایط بهترین اتفاق برای کاسبان تحریم اســت، چون منافع آنان را تضمین 
خواهد کرد. به گفته فلاحت پیشــه، نماینده ادوار مجلس: «در نتیجه عدم تصویب 
پالرمو ۳۰ درصد ارزش پول ملی ایران از بین رفت. این ۳۰ درصد، پولی اســت که 
به جیب دلالان می رود؛ دلالانی که بعضی از آنها عملا در کشــورهای چین، ترکیه، 
عراق و امارات حضور دارند و برخی از دولت ها شریک دلالی آنها شد ه اند ». این در 
حالی اســت که یکی از وعده های مهم رئیس جمهور حل مشکل پیوستن ایران به  
اف ای تی اف بوده و حتی بعد از پیروزی در انتخابات بر شــعار خود تأکید داشــته و 
در نشست خبری خود اعلام کرد: «در رابطه با رفع تحریم ها ما چاره ای نداریم جز 
اینکه بحث FATF را حل کنیم. نامه ای هم به تشــخیص مصلحت حتما خواهم 
نوشت، برای اینکه دوباره بحث FATF را به جریان بگذارند تا بتوانیم حلش کنیم 

و باید حل شود ».

 البته فلاحت پیشــه، نماینده ادوار مجلس، درباره وقفه بررسی این لوایح  گفته 
است: « با ارســال این لوایح، مجمع تشــخیص مصلحت نظام باید  بعد از سه ماه 
نظر خود را در مورد کنوانســیون های پالرمو و CFT اعــلام می کرد، اما امروز وارد 
پنجمین ســال تأخیر شده ایم و بیش از پنج ســال است که نظر نداده است.» او در 
 FATF گفت وگو با منیبان، افزوده است: «دلیل نظر ندادن مجمع تشخیص در مورد
ایــن بود که اگر این پرونده را به رأی می گذاشــتند، رأی نمی آورد. در بازه ای که به 
نمایندگی از کمیســیون به مجمع برای پیگیری مراجعه می کردم، FATF حدود ۹ 
رأی بیشتر نداشــت به همین دلیل رأی گیری انجام نمی شــد». فلاحت پیشه گفته 
است: « قرارداشتن در لیست سیاه یعنی تحریم های آمریکا به راحتی جهانی شود و 
چین، عراق، ترکیه و روســیه و خیلی از بانک های دیگر در دنیا از ترس گرفتار شدن 
در مقررات پول شویی حاضر به همکاری با ایران نشوند ». او گفته است: «پزشکیان 
پیش از اینکه نامه بنویســد باید تلاش کند راه کاسبان تحریم را پشت پرده سد کند 

و منافع آنان را به صفر برساند ».
غلامرضــا تاجگردون  هــم در این بــاره اظهار امیــدواری کرد: دکتر پزشــکیان 
هرچه زودتر موضوع پیوستن به FATF را مورد پیگیری قرار دهد. رئیس کمیسیون 

برنامه، بودجه و محاســبات مجلــس در گفت وگو با ایرنا، اظهار کرد پیوســتن به
FATF تســهیل کننده مبادلات بانکی ما در عرصه بین المللی اســت و مشــکلات 
پیش روی ما را در این حوزه برطرف می کند. او افزود: پیوســتن ما به FATF باعث 
می شود  مبادلات بانکی ما با سهولت بیشتری انجام شود و در نتیجه تجار ما از این 

حیث شرایط بهتری را تجربه خواهند کرد.
مصباحی مقــدم، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام هــم درباره مواضع 
مجمع در این روزها نسبت به این لوایح گفته است: «آقای پزشکیان خودشان عضو 
 FATF مجمع تشــخیص مصلحت هســتند و در جلســات حضور پیدا می کنند، از
دفاع خواهند کرد و مجمع هم آن را تصویب می کند ». این عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام توضیح داد : « موضوع FATF در مجمع متوقف اســت و این توقف 
بررســی ها مربوط به امروز نیست ». مصباحی مقدم درباره علت توقف بررسی های 
پیوستن به FATF هم گفته اســت: « FATF (کار گروه ویژه اقدام مالی) ۴۱ توصیه 
اســت که ۳۹ توصیه را به اجرا رساندیم و در حال حاضر دو موضوع CFT و پالرمو 
به اجرا نرسیده و متوقف شده اند، منطقش این بود که این خود منشأ تحریم داخلی 

بود ».

ضرورت اصلاح قانون تسهیل کسب وکار 
در حوزه وکالت و سردفتری

احمدرضا  اسعدی نژاد
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

 شــرق: افزایش تعطیلی آخر هفته و ساماندهی تعطیلات 
در طول ســال بــه گره کوری تبدیل شــده که از یک ســو 
ضرورت اجرای آن احســاس می شــود و از ســویی دیگر، 
تصمیم اشتباه در تعیین روز دوم تعطیلی خود به چالشی 
فرسایشــی تبدیل شده است. در ســال های اخیر، موضوع 
افزایش تعطیلات آخر هفته به  عنوان یک روز رســمی در 
تقویم ایران مورد بحث وبررســی قرار گرفته اســت. دولت 
ســیزدهم در تاریــخ ۷ آذر ۱۴۰۲ لایحــه ای را بــه  منظور 
«افزایش تعداد تعطیلات روز های هفته و کاهش ســاعت 
اداری» به مجلس شــورای اســلامی ارســال کرد. پس از 
تصویب کلیات این لایحه، تصمیم گیری درباره روز تعطیل 
جدید به کمیســیون اجتماعــی ارجاع داده شــد. پس از 
بررســی های لازم، نمایندگان مجلس تصمیم به تعطیلی 
روز شــنبه گرفتند. ایــن تصمیم با واکنش هــای مختلفی 
مواجه شد و مخالفان آن، از جمله برخی از اعضای شورای 
نگهبان، فشــار هایی را بر مجلس وارد کردند. یکی از دلایل 
اصلی مخالفت ها، نگرانی های شــرعی مربوط به تعطیلی 
روز شنبه بود، درحالی که بیشتر کشور های مسلمان، اعم از 

شیعه و ســنی، این روز را تعطیل کرده اند. پس از بازگشت 
مصوبه مجلس و تغییرات در ترکیب مجلس، کمیســیون 
اجتماعی مسئول بررسی مجدد این مصوبه شد. درنهایت، 
تصمیم بر این شــد که روز پنجشــنبه به  عنوان روز تعطیل 
رســمی معرفی شود، این در  حالی اســت که مصوبه تازه 
کمیســیون اجتماعی مجلس باید مجددا در صحن علنی 
مجلس مطرح شود و تمام نمایندگان مجلس بر تعطیلی 

روز پنجشنبه نظر بدهند.
اما یکی از نــکات مهم مخالفت کمیســیون اقتصادی 
مجلــس با کمیســیون اجتماعــی در این زمینه اســت و 
سیدشــمس الدین حســینی، رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس، در مخالفت با تعطیلی پنجشــنبه ها گفته است: 
کمیســیون اقتصادی مجلس، مطالبه و پیشنهاد اتاق ایران 

در موضوع اصلاح ماده ۸۷ را پیگیری خواهد کرد.
تاکنون اســتدلال مخالفان تعطیلی شــنبه موفق بوده 
هرچند این تصمیم ســبب قطــع رابطه چهــارروزه ایران 
با دنیای مالــی و بانکی و تجاری خواهد شــد و بر انزوای 
اقتصاد ایــران خواهد افزود. اما مخالفــان معتفدند چون 

شــنبه روز تعطیلی یهودیان اســت نباید در ایران تعطیل 
شــود. هرچند رئیس اتــاق تهران در شــورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی  از تصویب تعطیلی روز پنجشنبه 
در مجلس گلایــه کرده و گفت: وقتی دولــت از تعطیلی 
پنجشنبه صحبت می کند، این امر بر وضعیت کسب وکار ها 
تأثیر می گــذارد و بــرای تولیدکننــدگان بخش خصوصی 
هزینــه زا خواهد بود. او افزود: همه کشــور های دنیا غیر از 
جیبوتی که جمعه تعطیل اســت، شنبه و یکشنبه تعطیل 
هستند. حتی افغانستان و عراق هم جمعه و شنبه تعطیل 
هســتند و اتاق بازرگانی نیز تعطیلی شنبه را پیشنهاد کرد، 
اما درنهایت در مجمع تشــخیص مصلحــت به صراحت 
اعلام کردند  تعطیلی شــنبه ممکن نیســت. ما هم گفتیم 
«پس پنجشــنبه را تعطیل نکنید» اما مجمع هم نپذیرفت 
و شورای نگهبان نیز دو دلیل برای رد تعطیلی شنبه آورد؛ 
یکــی تعارض با سیاســت های ابلاغــی و دیگری تعارض 
با شــرع مقدس. نکته جالبی کــه در مصوبه تعطیلی روز 
پنجشنبه کمیسیون اجتماعی مجلس وجود دارد این است 
که تعطیلی روز پنجشــنبه همه بخش هــا، اعم از دولتی 

و خصوصی را شامل می شــود  به جز گمرک، سازمان امور 
مالیاتی و بیمارســتان ها. داداشــی، ســخنگوی کمیسیون 
اجتماعــی، مطرح کرد: ما بحث صــادرات و واردات را در 
گمرک داریم. بنابراین گمرک نمی تواند تعطیل باشــد؛ زیرا 
اگر بحث تجارت تعطیل شــود، خسارت زیادی به اقتصاد 
کشور وارد می شود. بنابراین  پنجشنبه برای گمرک، سازمان 
امور مالیاتی، مراکز درمانی و دستگاه های ضروری، تعطیل 
نیست. داداشی همچنین اضافه کرد: در مورد دستگاه هایی 
که از این مصوبه مســتثنا شــدند، تعیین ضــرورت آنها به 
ســازمان برنامه و بودجه، سازمان اداری و امور استخدامی 

و معاونت های ریاست جمهوری واگذار شده است.
حال در شــرایطی که کمیســیون اقتصادی مجلس در 
کنار فعالان اقتصادی و منتقدان به تعطیلی پنجشــنبه ها 
قــرار دارد به نظر می رســد این گره کــور در آینده نزدیک 
باز نخواهد شــد، مگر عزمی جدی برای تعطیلی شــنبه ها 
به جــای پنجشــنبه ها ایجــاد شــود، در غیر ایــن صورت 
پنجشــنبه ها تأثیری منفی خواهد داشــت و از این رو منتج 

به نتیجه نخواهد شد.

مخالفت کمیسیون اقتصادی مجلس با  تعطیلی پنجشنبه ها
ساماندهی تعطیلات به نتیجه خواهد رسید؟


